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 المجلة العالمية للدراسات الفقهية والأصولية

 م2017ه/1439، 1، العدد 1المجلد 

 

 

 كلمة التحرير
 .نيعمجأ هباحصأو  هلآ ىلعو  الله ل و سر  ىلع مل سلاو  ةل صلاو  ،نيلماعلا بر  لله دمحلا

 للتشاور 
ً
 عالمية

ً
 ،والتحليل ،والتناظر ،والتباحث ،تمنح المجلة العالمية للدراسات الفقهية والأصولية منصة

والتمحيص في قضايا فقهيةٍ وأصوليةٍ. وبجانب التجسير بين التراث الفقهي وتطبيقه المعاصر، فإن تناولهما 

رتْ كلية معارف الوحي  هذه المجلة.في بالنظرة الشمولية والعلمية أيضا من محاور البحث والدراسة  وقد قرَّ

 لطموحات الباحثين ؛ار هذه المجلةماليزيا إصدبوالعلوم الإنسانية بالجامعة الإسلمية العالمية 
ً
ورغبات  ،تلبية

خاصة فيما يخص الجانب التنزيلي للفقه وأصوله في الواقع الحاضر. وتدعو المجلة جميع الكاتبين  ،الدارسين

  -العلوم الإسلمية والقانونية والاجتماعية المشتغلين ب
ً
 أساتذة

ً
 بالبحث والتأليف. للمشاركة - وطلبة

واثنين بالإنجليزية. وقد درس سيوطي عبد  ،الأول من ستة أبحاث، أربعة منها بالعربية يتكون هذا العدد

الدائمة للدولة، وذلك ببيان من أدوات التنمية المناس وإسماعيل عبد الله في بحثهما صلحية الوقف ليكون 

لإدارة الوقف. وفي البحث الثاني، قام أبو بكر فتاح وحسام الدين الصيفي بتحليل دور  ةالفعال بابسالأ 

الصكوك وتطبيقها في تمويل المشاريع الاقتصادية الضخمة، مع المقارنة بين التجربة الماليزية في هذا والتجربة 

ات الفقهية بين العلماء، وذلك المصرية. وتناول قاسم إدريس ي في بحثه منهجية ابن رشد في التعامل مع الاختلف

 ع،البحث الرابأما الترجيح. و  عن والدواعي التي تحدو به إلى التوقف ،بعرض مسالكه في الترجيح بين الآراء

ل يتعلق بالحوكمة الرشيدة، حيثف من  بن الخطاب إبداء ما قام به الخليفة عمربحكيم إبراهيم الشميري  تكفَّ

 الأمن والاستقرار والنمو.وهي  ،أساسيات الحوكمة الرشيدة

تطبيق  ، فكان عنأما البحث الذي كتبته نور مهينار بنت أبي بكر ونور هاشمة بنت محمد ياسين فيدرس

بغية تحقيق العدالة  ؛ وذلكمقاصد الشريعة من خلل مبدأ الوسطية في قضية العلقة بين المصرف والعميل

ي بحثهم موضوع التطبيق المقاصدي في المعاملت المصرفية في المعاملت المالية. وعالج نبيل بيلو وغيره ف

 والمنع من وقوع المضار العائدة على المتعاقدين. ،أجل تحسين أداء الخدماتمن  ؛الإلكترونية

 إلى الأبحاث العلمية في القضايا الفقهية والأصولية من قِبَل الباحثين والدارسين، إننا 
ً

نتطلع مستقبل

 وترقيتها. ،وتطويرها ،لإنجاح هذه المجلة ؛ات والتعليقات والمشاركاتكما نرحب بالاقتراحو 

 
 الأستاذ الدكتور محمد أمان الل   ه
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Editorial 
.نيعمجأ هباحصأو  هلآ ىلعو  الله ل و سر  ىلع مل سلاو  ةل صلاو  ،نيلماعلا بر  لله دمحلا  

The International Journal of Fiqh and Usul al-Fiqh Studies (IJFUS) provides an international platform for highly 

specialized discussions, encouraging innovative outlooks and insightful analyses on a wide range of modern 

jurisprudential issues. Bridging the gap between classical fiqh texts and contemporary contexts, a comprehensive 

scholarly treatment to them is also of the particular research interests of this journal. The Kulliyah of Islamic Revealed 

Knowledge and Human Sciences at International Islamic University Malaysia has decided to launch the journal as a 

response to the growing research interests concerning the specific application of fiqh and Uṣūl al-Fiqh to 

contemporary topics and experiences. This Journal seeks, as its audience, Islamic jurists, legal practitioners, social 

scientists, and students of various Islamic disciplines.  

The first issue features six articles, four in Arabic and two in English. The article by Shayuthy Abdul Manas and 

Ismail Abdullah investigates the potentiality of waqf to be employed as a medium for sustainable growth and 

development of nations, explaining effective ways of waqf management. In the second paper, Abu Baker Fattah and 

Hossam El Din Elsefy analyze the role and practice of Sukūk, comparing between Malaysia and Egypt, perceiving it 

as an ideal mechanism to support large projects. Kacem Idris in his article studies the methodology of Ibn Rushd in 

dealing with juristic cases and how other jurists responded to them. Ibn Rushd’s methodology is distinctive and rarely 

found in other juristic treatises. He explains the reasons of disagreement among jurists and adopts the approach of 

tarjih (giving preference to one opinion, if there are multiple views) in some issues, and the approach of tawaqquf 

(state of legal suspension due to the credibility and equality of evidences of both sides) for some other issues. The 

article by Hakim Ebrahim Al-Shamiri scrutinizes the optimal model of upright-governance implemented by Caliph 

ʿUmar by which he achieved security, stability, enriched economic conditions in the country. By doing so, he would 

like to produce standards of an optimal government for the contemporary Muslim countries. 

The article by Noor Mahinar Binti Abu Bakar and Norhashimah Binti Mohd Yasin analyses the application of 

maqāṣid al-Sharīʿah through the maxim of Wasaṭiyyah in banker-customer relationship in order to achieve good self-

governance and improved legal documentation towards a just transaction. The article by Nabil Bello et al. looks into 

how maqāṣid al-Sharīʿah could be applied in online banking to improve the quality of delivery and prevent several 

hidden and underlying harms in it.  

We look forward to receiving contributions/articles from the academic community and welcome any 

comments and feedback on the journal. 

 
Prof. Dr. Muhammad Amanullah 
Editor-in-Chief 
International Journal of Fiqh and Usul al-Fiqh Studies 
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